

Agenda Item 9

Analysis of the Article 4 extension request submitted by Mauritania

Statement by MAG

Check against delivery.

Thank you Mr President,

as partner of the state of Mauritania, MAG is glad to take the floor to support Mauritania's extension request under Article 4 of the Convention.

Two important pillars of this Convention, its Lausanne Action Plan, and humanitarian disarmament more generally, are national ownership and international cooperation and assistance, or, as sometimes referred to: 'international ownership'.

Mauritania has demonstrated a deep commitment towards the Convention and humanitarian disarmament for a long time and it has relentlessly showed national ownership, investing efforts and its own resources to fulfil its obligation under Article 4. However, such a commitment has not been consistently matched with the necessary international assistance, an unfortunate situation that Mauritania shares with other States Parties to the CCM.

As we already said during the intersessional meetings last April, Mauritania's extension request shows robust expertise, with a critical and exemplary commitment to build sustainable national capacity beyond the fulfilment of its Article-4 obligations, through dedicated national clearance and risk education capacities.

Mr President,

leaving areas of Mauritania contaminated is both dangerous for the people of Mauritania, whose lives and livelihood are threatened, and a missed opportunity. A missed opportunity for the international community to show the added value of being a party to the CCM.

Because the value of the CCM also lies in its capacity of channelling assistance and making international cooperation work towards the protection of civilians. We are here today because we all care for the lives and livelihood of all people living in fear and danger.

We hope that Mauritania's calls for international funds are not going unheard. Strong political will, national financial commitment, and established technical expertise, should be seen as the ideal conditions in which international cooperation can thrive. MAG is glad to count as one of Mauritania's trusted partners, and congratulate Mauritania for all its work, its efforts and its commitment.

I thank you Mr President

Merci, Monsieur le Président.

En tant que partenaire de l'État mauritanien, MAG est heureux de prendre la parole pour soutenir la demande de prolongation de la Mauritanie au titre de l'article 4 de la Convention.

Deux piliers importants de cette Convention, de son Plan d'action de Lausanne et, plus généralement, du désarmement humanitaire, sont l'appropriation nationale et la coopération et l'assistance internationales, ou, comme on l'appelle parfois, « l'appropriation **INTER**nationale ».

La Mauritanie a démontré depuis longtemps son engagement profond envers la Convention et le désarmement humanitaire, et elle a sans relâche fait preuve d'appropriation nationale, investissant des efforts et ses propres ressources pour remplir ses obligations au titre de l'article 4. Cependant, cet engagement n'a pas toujours été accompagné de l'assistance internationale nécessaire, une situation regrettable que la Mauritanie partage avec d'autres États parties à la CCM.

Comme nous l'avons déjà dit lors des réunions intersessions en avril dernier, la demande de prolongation de la Mauritanie témoigne d'une solide expertise et d'un engagement critique et exemplaire à renforcer les capacités nationales durables au-delà du respect de ses obligations au titre de l'article 4, grâce à des capacités nationales dédiées au déminage et à l'éducation aux risques.

Monsieur le Président,

laisser des zones contaminées en Mauritanie est à la fois dangereux pour la population mauritanienne, dont la vie et les moyens de subsistance restent menacés, et une occasion manquée. Une occasion manquée pour la communauté internationale de montrer la valeur ajoutée d'être partie au CCM.

Car la valeur du CCM réside également dans sa capacité à canaliser l'aide et à faire fonctionner la coopération internationale en faveur de la protection des civils. Nous sommes ici aujourd'hui parce que nous nous soucions tous de la vie et des moyens de subsistance de toutes les personnes qui vivent dans la peur et le danger.

Nous espérons que les appels de la Mauritanie en faveur d'un financement international ne resteront pas sans réponse. Une volonté politique forte, un engagement financier national et une expertise technique établie doivent être considérés comme les conditions idéales pour que la coopération internationale puisse prospérer. MAG est heureux de compter parmi les partenaires de confiance de la Mauritanie et la félicite pour son travail, ses efforts et son engagement.

Je vous remercie, Monsieur le Président.